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Vážení přátelé – včelaři a včelařky ! 

Po loňském vydání tohoto Zpravodaje v elektronické podobě pokračujeme i letos. Text 

tak může být obsažnější, není omezen tiskařskými a finančními možnostmi. Proto může být 

zveřejněn na našich stránkách obsáhlý článek z časopisu Moderní včelař o jiných možnostech 

léčení včelstev proti varoáze. Doufáme, že řadu možností využijete a stanou se tak součástí 

vašich způsobů léčení.  

Poslední dva roky vybočovaly ze zaběhlého rytmu života nejen bystřické základní 

organizace. Není třeba připomínat, že příčinou byla epidemická situace způsobena covidem-

19. Kvůli tomu byl také odložen, dokonce dvakrát, sjezd ČSV. O tom jak proběhl a co přinesl 

nového, najdete ve svazovém časopise Včelařství. Omezila se také schůzová činnost, nemohly 

proběhnout odborné přednášky, na něž jsme byli zvyklí. Doufejme, že rok 2022 bude rokem 

zlomu a spolkový život se vrátí do běžných kolejí.  

A zpátky k časopisu – bohužel víme o řadě členů, kteří časopis nečtou a unikají jim 

podstatné informace. Projevuje se to například v tom, že neví jaké údaje napsat na vzorek zimní 

měli, jakým způsobem léčit a kdy. A čte někdo z vás stránky určené mladým včelařům? 

Dokázal by dlouholetý včelař odpovědět na všechny otázky a úkoly věnované včelaříkům 

v rubrice Hrátky? Ruku na srdce  - asi ne. Proto si dovoluji připomenout moudrost antického 

autora divadelních her Aischyla: I stařec je k poučení vždy dost mlád. 

Výbor bystřického spolku věří, že toto číslo Zpravodaje obnoví a zvýší zájem o 

spolkový život a hlavně o jiné způsoby ochrany zdraví našich včel 

 

Statistika za rok 2021 
Jaké je početní rozložení včelařů-členů ČSV, podle počtu chovaných včelstev a věku na 

konci r. 2021, ukazuje tabulka: 

 

skupina počet 

včelařů 

počet 

zazimovaných včelstev 

věk počet / 

z toho žen 

podíl 

žen 

% 

1 – 5 včelstev 65 232 do 30 let 5/1 0,8 

6 – 10 včelstev 32 246 31-45 let 25/8 6,6 

11 – 15 včelstev 13 166 46-60 let 30/2 1,6 

16 – 30 včelstev 11 235 61-75 let 50/5 4,1 

31 – 100 včelstev 2 96 76-90 let 9/0 0,0 

101 - 150 0 0 91 a více let 3/0 0,0 

celkem 122 975 ženy celkem 16 13,1 



V evidenci byli vedeni 3 členi bez včelstev. Včelařský kroužek mládeže měl 5 členů – 

4 žáky ZŠ  a 1 SŠ se 2 včelstvy na 2 stanovištích. V průměru každý náš člen-včelař chová 8,0 

včelstva.  

Průměrný věk všech členů v roce 2021 byl 58,31 let, průměrný věk žen 50,38 let. 

Na území ZO ČSV Bystřice p. H. mají umístěna včelstva včelaři z jiných ZO a v naší 

ZO jsou registrovaní, bylo jich 31 se 440 včelstvy, z nich je 19 členy ZO Chvalčov a ti mají 

celkem 286 včelstev. Dále na území ZO včelařili 2 nečleni ČSV s 22 včelstvy. Celkem tu bylo 

156 chovatelů s 1439 včelstvy. 

 

Přehled úsekových důvěrníků 
Pavel Baroň – Rusava 2, Jitka Čubová – Komárno, Bohumil Dytrych – Rajnochovice, Karel 

Gomola – Libosváry, Bohumír Haleš – Slavkov p. H., Martin Hejsek – Loukov, Pavla Hlavová 

- Vítonice, Karel Holec – Sovadina, Vít Hradil – Blazice, Jaroslav Humpolíček – Rychlov 1, 

Miroslav Janák – Bílavsko, Martin Klečka – Podhradní Lhota, Petr Kocfelda – Rusava 1, 

Svatopluk Menšík – Bystřice p. H. 1, Jiří Mašek - Bystřice p. H. 2, Iva Podsedníčková – 

Chomýž, Miroslav Rozkošný – Rychlov 2, Jindřich Smolka – Osíčko, Břetislav Sobek – 

Bílavsko Ochozy, Karel Zahradník – Bystřice p. H. 3, Radovan Zicháček – Bystřice p. H. Lázně 
 

Chomýž do ZO Chvalčov 
Rozhodnutím okresního výboru ČSV Kroměříž ze dne 10. 12. 2020  bylo rozhodnuto, 

že katastrální území Chomýž se převádí pod ZO Chvalčov na její žádost. Tato žádost se 

odvolávala na údajnou ústní dohodu mezi zástupci bystřické a chvalčovské ZO při rozdělování, 

s tím, že pokud v některé obci bude víc než polovina členů přihlášena do ZO Chvalčov, území 

této obce bude převedeno do ZO Chvalčov. Avšak nikdo z bystřických zástupců při jednání o 

takové dohodě nic neví. Proto výbor ZO Bystřice p. H. podal stížnost na porušení stanov při 

převodu k. ú. z jedné do druhé ZO. Stanovy ČSV byly porušeny v tom bodě, že nebyl vyžádán 

souhlas ZO Bystřice p. H., jak to vyžaduje čl. 19, odst. 3e): Výbor po projednání s příslušnými 

základními organizacemi určuje jejich územní působnost v rámci územního obvodu OO.  

S bystřickou ZO nikdo nic předem neprojednal a rozhodl bez vyjádření a souhlasu druhé strany. 

Na stížnost podanou 28. 9. 2021 výborem ZO Bystřice p. H. předseda OV p. Doležel reagoval 

tak, že OV jednou rozhodl, že stížnost je bezpředmětná, dokonce ji označil za pamflet. Na 

podnět jednatele OV došlo k opakovanému hlasování, který poměrem hlasů 7 pro převod a 1 

proti převodu schválil převedení území Chomýže do ZO Chvalčov. Je nutné doplnit, že na 

zasedání OV 10. 12. nebyl přítomen zástupce ZO Bystřice p. H., ačkoliv p. Doležel byl 

administrativně stále členem ZO Bystřice p. H., ale celou svou činnosti působil ve prospěch ZO 

Chvalčov, navíc nebyl volební členskou schůzí z r. 2020 navržen do okresního výboru na 

bystřickou ZO. V současné době je zástupcem ZO Bystřice p. H. pouze př. Zahradník. 

 

Ústřední registrace chovatelů 
 Snad už všichni členové ZO jsou obeznámeni s tím, že každý chovatel hospodářských 

zvířat, tedy i chovatel včel, musí mít přiděleno registrační číslo chovatele a také registrační číslo 

stanoviště. Pokud jste sdělení z Českomoravské společnosti chovatelů, a. s., pracoviště ústřední 

evidence včel, Hradištko pod Medníkem 123, PSČ 252 09 někde založili, dejte se do jeho 

vyhledání a mějte ho vždy po ruce, nebo si tato čísla zapište natrvalo na viditelném a přístupném 

místě, nebo do mobilu. Noví členové se na této adrese musejí sami přihlásit, požádat o registraci 

a přidělení čísel stanoviště a chovatele. Také změnu bydliště a kontaktu (telefon, e-mail) je 

třeba do centrální evidence nahlásit, stejně tak našemu jednateli. Veškerou agendu s tím 

spojenou je možné vyřídit elektronicky. 



 Tato čísla se musí uvádět nejen na žádostech o dotace na státní příspěvek, ale také na 

krabičce se zimní mělí. Každá neúplně vyplněná žádost nebo vzorek budou vyřazeny a zůstanou 

nevyřízeny! Žádáme tímto také úsekové důvěrníky, aby při přebírání žádostí a vzorků 

zkontrolovali, zda jsou všechny údaje řádně vypsané a neúplně vyplněné nepřebírali. Děkujeme 

za pochopení! 

 

Hlášení do evidence včel a dotace 1.D 
V r. 2020 poprvé probíhalo vyřizování dotace 1.D přes Státní zemědělský a intervenční 

fond (SZIF). Poprvé byly kontrolovány a srovnávány údaje chovatele uvedené v požadavku s 

jejich údaji uvedenými v ústřední evidenci (ÚE) včelstev vedené Českomoravskou společností 

chovatelů, a.s. (ČMSCH). Řádná evidence včelstev je totiž podmínkou pro poskytnutí dotace 

1.D. Kontroly odhalily stovky chovatelů, kteří do Hradištka neposlali Hlášení o počtu včelstev, 

bohužel jsou každoročně mezi nimi i naši členové.  

Co z toho vyplývá pro naše členy? Chcete-li od státu dotace, musíte splnit základní 

chovatelskou povinnost podle zákona – nahlásit do ústřední evidence včel počty svých 

včelstev do 15. 9. Je to tak moc práce, že to někteří nezvládají?  Každý chovatel dostává během 

letních měsíců dopis, případně e-mail, se všemi údaji, stačí jen zkontrolovat, případné změny 

doplnit a nakonec dopsat počet chovaných včelstev. Toto Hlášení mohou poslat po 1. 9. 

elektronicky, ale i poštou. Výbor již několik let nabízí možnost přiložit Hlášení k žádosti o 

dotaci 1.D s tím, že všechna Hlášení dohromady za ZO odešle do Hradištka. Chovatel by si měl 

pořídit kopii tohoto Hlášení pro vlastní potřebu. Pokud bude mít jednatel k dispozici vaše 

Hlášení, bude mít možnost zkontrolovat údaje o členovi v evidenci členské základny ZO, 

chovatel zase ušetří za poštovné. A taky zkontrolovat, zda nahlášený počet včelstev do 

ústřední evidence není menší než počet včelstev, na něž se žádá dotace 1.D 

V každém případě se jedná o povinnost chovatele, je za sebe odpovědný, výbor by 

neměl každému jmenovitě připomínat jeho chovatelskou povinnost, nejsme přece děti školou 

povinné.  

 

Naše webové stránky, e-mailové adresy 
Stále více včelařů, členů ZO ČSV, má k dispozici internet a vlastní e-mailovou adresu. 

Tyto rychlé spojovací prostředky využívá i výbor. Zvláště je využívá jednatel k operativnímu 

informování jak členů výboru a důvěrníků, tak k aktualizaci našich webových stránek. Jednatel 

př. Hejsek současně žádá všechny členy, aby mu nahlásili změny své e-mailové adresy a 

telefonní čísla, aby se usnadnil, urychlil a hlavně zlevnil kontakt mezi výborem a členy, nejlépe 

na jeho adresu: hejsek@centrum.cz. 

Připomínám naši webovou stránku: www.csvbystrice.webnode.cz/. Stará se o ní př. 

Vladimír Macenauer jako webmaster. Najdete ji také přes www.vcelarstvi.cz/kontakty.   

 

 

Vedení záznamů o léčení 
  Připomínáme, že od r. 2014 platí povinnost chovatele včel vést záznamy o datu ošetření, 

počtu včelstev, způsobu léčení a použitém léčivu. Tato pravidla jsou uvedena v Oběžníku ČSV 

č. 1/2014 dostupném na www.vcelarstvi.cz/dokumenty/oběžníky. Forma záznamů není 

stanovena, stačí i zápis do kalendáře, ale přesto je vhodné mít záznamy přehledně na 

doporučeném tiskopise pro případnou kontrolu ze strany státních orgánů (krajské veterinární 

správy). Při zacházení s léčivy je třeba dodržovat pokyny uvedené v příbalovém letáku. 
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Návrh – vzor vedení záznamů: 

 

Chovatel: ….., Registrační číslo chovatele: ….., Adresa hospodářství: ….. 
datum původní 

počet 

včelstev 

                                            změna počtu včelstev konečný 

počet 

včelstev 

 přírůstek včelstev        úbytek včelstev přemístění 

včelstev 

jiná 

změna 

počtu 

včel-

stev 

poznám- 

ka 

oddělky, 

roje, aj. 

nákup prodej         úhyn kusů místo 

kusů příčina 

30. 4.  5    2 nosema     3 

 

Jiný typ vedení záznamu o léčení nabízí web ČSV: www.vcelarstvi.cz/formuláře/Chyba! Odkaz 
není platný. 
 

Ohlédnutí za včelařským rokem 2021 
Jistě každý z vás při debatách s přáteli včelaři již mnohokrát probral nevydařený 

včelařský rok.  Zjistil jsem však, že ne každý je nespokojen. Slyšel jsem i takové postřehy, že 

to nebyl rok špatný. 

Chtěl bych napsat pár řádků o situaci v mých včelstvech. Na mých stanovištích byl 

loňský rok nejslabší za nejméně dvacet let. Toto neplatí jen o  slabé snůšce a  medném výnosu 

mých včelstev, ale  také o jejich zdravotním stavu. V důsledku toho, že většinu včelstev 

zazimovávám na 3 nástavcích a také v důsledku velmi chladného jara opozdil rozvoj včelstev. 

Včely se nestačily dostatečně rozšířit a vyhřát prostor úlu. 

Navíc jsem asi u 5 % včelstev zaznamenal silné zvápenatění plodu. A tato včelstva se 

za celý rok nedostala do potřebné síly. Tak silné zvápenatění jsem  ještě nezažil za 50 let mého 

včelaření. Trvalo celou včelařskou sezonu a některé zůstaly v oslabeném stavu i na 

přezimování. Proto mám obavy z úhynů, v lepším případě přezimování slabochů. 

Jediné, co bylo pozitivní, že díky slabšímu rozvoji nebyly roje a podstatně menší spad 

roztočů než v minulých letech. 

Jistě si všichni přejeme, aby včelky přezimovaly ve zdraví a  my jsme na jaře zažili ty 

krásné jejich prolety. A nezapomeňte na jarní přeléčení co nejdříve po zimě, pokud to vaše 

včelstva budou potřebovat. 

Toto všechno a zdraví Vašim rodinám přeje                   

Karel Gomola 

 

Jaký byl uplynulý rok po včelařské stránce? 
Musíme si uvědomit, že klimatické podmínky jsou důležitým a člověkem ovlivnitelným 

činitelem, který má vliv na produkci medu. Co může včelař ovlivnit, je vedení včelstva, aby už 

zjara bylo silné a dokázalo první snůšku využít. Případně v chladném a bezsnůškovém období 

včely nepodtrhnout, naopak je podněcovat a udržovat v kondici. 

Zimní měsíce kromě února byly teplotně nadnormální, stejně tak srážky. Jaro bylo 

chladné – teplotně podnormální, zato srážky až na březen odpovídaly  normálu. Až červen 

přinesl vyšší teploty i srážky (viz tabulka). 

Co se snůšky týká, tak rok 2021 byl podprůměrný. Výnosy medu byly v průměru 8,01 

kg podle údajů našich chovatelů ve statistickém souhrnu. Zima 2020/2021 byla opět mírně 

teplá, ale včely měly dostatek příležitostí k proletům až v posledním týdnu února (5 dnů). 

Bohužel ztráty včelstev kvůli nemocem (varroáza a virózy neboli CCD) přes zimní období 

nebyly vzácné. To, co si včely zjara přinesly do úlů, spotřebovaly, a proto málo ukládaly do 

medníků. První vytáčení jarní snůšky tedy nebylo nijak slavné, v údolích Rajnochovic a Rusavy 



prakticky nebylo. Navíc lesy v Hostýnských vrších postižené kůrovcovou kalamitou jsou 

vykácené, nová náletová vegetace ještě nestačila včelám poskytnout nektar. Druhá snůška, která 

bývá obvykle z lip a lesů, byla velmi slabá. I když lokálně byly vzácné výjimky. Počasí nepřálo 

ani chovu matek, bylo jich odchováno méně než polovina počtu minulých let. Rojení tentokrát 

nebylo velké. 

 

  Vybrané údaje o počasí  v r. 2021: 

 prosinec 

2020 

leden únor březen duben květen červen 

Průměrná teplota (°C) +3,0 +0,1 -1,3 +3,4 +6,8 +12,4 +20,0 

Odchylka od normálu 

(°C) 

+3,4 +1,6 -1,1 -0,6 -2,5 -2,1 +2,9 

Úhrn srážek (mm) 58,0 45,0 37,9 23,4 48,0 82,9 112,9 

% normálu 125,3 142,9 121,5 59,4 105,0 100,1 131,7 

Počet ledových dnů 1 8 10 -- -- -- -- 

Počet mrazových dnů 10 14 15 20 8 -- -- 

Počet letních dnů -- -- -- -- -- 3 12 

Počet tropických dnů -- -- -- -- -- -- 5 

 
 

Okresní veterinární inspektor 
 V kroměřížském okrese má na starosti včely z hlediska veterinární péče  

MVDr. Zuzana Pekárková      z.pekarkova.kvsz@svscr.cz 

odborný rada – veterinární inspektor     T:   + 420 573 339 453 

Oddělení ochrany zdraví zvířat     M:  + 420 607 013 816 

Krajská veterinární správa SVS pro Zlínský kraj 

Kojetínská 1347, 767 14 Kroměříž 

 

Zkušenost zdravotního referenta 
Letos se projevil naprostý nezájem ze strany členů i důvěrníků o léčení aerosolem.  Není 

mou povinností nikoho nutit k léčení čímkoliv. Každý z nás je sám zodpovědný za to, kdy a 

čím a kolik léčiva do včelstva aplikuje. Když někomu se zdá, že Varromed za šest stovek je 

moc drahý. tak sorry, ale je to nachystané k přímému použití.  Žádné ředění, jednoduchá 

aplikace. Bohužel včelaři nejsou schopni pochopit, že žádné léčivo v jakémkoliv množství 

nefunguje, když je ve včelstvu zavíčkovaný plod. Až je podzim, tak se někteří naši členové 

probudí a chtějí léčivo, které se objednávalo na jaře jen pro ty, co ho chtěli a  včas si objednali. 

Já jsem z jednoho balení Varromedu v prosinci přeléčil 20 úlů,  to je asi třicet korun za včelstvo. 

Je to moc nebo málo? Jen směs kyselin (mravenčí a šťavelové), žádný aceton s bůhví 

čím.  Můžu s klidným svědomím říct, že po Varromedu to pěkně padalo. A tudíž vím, že to 

funguje. Kdybych měl čas klíckovat (izolovat matky) v říjnu, použiju Varromed dřív. Ale kdo 

fumigoval letos v říjnu a listopadu, musel mít plod i zavíčkovaný. Bylo prostě teplo. Jak to asi 

může dopadnout? 

         Miroslav Sehnal 

mailto:z.pekarkova.kvsz@svscr.cz


Letní odstranění plodu – prevence i léčba varroózy 

Zdraví včelstev v létě je klíčové pro jejich zdárné přezimování. V tomto období se totiž 

líhne dlouhověká zimní generace včel, která ve včelstvu zůstane až do následující sezóny. Pro 

zajištění dobrého zdravotního stavu je potřeba efektivně ošetřovat včelstva proti varroóze, která 

v létě graduje. Možností je řada: od vložení Gabonu, přes kyselinu mravenčí, šťavelovou nebo 

tymol až po kombinace léčiv a zootechnických zásahů. Preventivním i záchranným opatřením 

je odstranění zavíčkovaného plodu s následnou aplikací vhodného léčiva. 

 

Česká letní gabonová tradice 

Nejsnazší je do včelstev vložit v Česku tradičně používané pásky Gabon. Na trhu jsou 

k dostání dva typy pásků, rozdíl je v účinných látkách. Gabon PF 90 mg obsahuje účinnou látku 

fluvalinát a Gabon Flum účinnou látku flumetrin. Pásky se po posledním medobraní snadno 

vloží v plodišti do uličky mezi rámky a po 24 dnech se vytáhnou. Dlouhá doba aplikace je 

navržena proto, aby byli zahubeni i roztoči na průběžně se líhnoucím plodu. Metoda je snadná 

a mezi českými chovateli hojně aplikovaná. Je však nutné dbát na meziroční střídání účinných 

látek, tzn. syntetických s přírodními, a nejlépe ještě zapojit preventivní zootechniku. Důvodem 

je možný rozvoj rezistence roztočů, což vede k neúčinnému ošetření. Rezistentní roztoči byli v 

České republice již detekováni a mapa jejich výskytu je na webu www.svscr.cz. 

 

Alternativ je mnoho 

Včelaři, kteří nechtějí používat syntetické akaricidy, nebo chovatelé střídající syntetické 

akaricidy s jinými postupy, volí nejčastěji odpařovače kyseliny mravenčí či stále oblíbenější 

kyselinu šťavelovou ve formě pokapu, sublimace nebo pásků s glycerinem. Přípravky na bázi 

tymolu nejsou mezi českými včelaři rozšířené, takže se jim v článku nevěnujeme. Úspěšnost 

ošetření včelstev odpařováním kyseliny mravenčí závisí na řadě faktorů: na teplotě, vlhkosti, 

vložení odpařovačů atd. Naopak pro účinnou aplikaci kyseliny šťavelové je zapotřebí mít 

včelstva bez zavíčkovaného plodu. A právě na to se v článku zaměříme. 

 

Proč a kdy odstranit zavíčkovaný plod? 

Prakticky žádná u nás používaná účinná látka proti varroóze neúčinkuje pod víčky 

buněk s vyvíjejícími se kuklami, a to ani Gabon! Na často zmiňovaný účinek kyseliny mravenčí 

pod víčky se nedá spoléhat, protože při nesprávné aplikaci nefunguje dokonce ani na roztoče 

na dospělých včelách, tzv. foretických roztočích. Z celkového počtu kleštíků Varroa 

destructor se přibližně 80 % z nich vyskytuje na zavíčkovaném plodu, zbytek je na dospělých 

včelách. 

Odstraněním zavíčkovaného plodu jednak zbavíme včelstvo většiny roztočů, jednak 

podstatně zvýšíme účinnost následného léčebného ošetření. Odstranění zavíčkovaného plodu 

má hlavně smysl, pokud: 

• Včelstvo je napadeno z více než 10 %. (Dle metody smyv připadá více než 20 roztočů na 

200 dospělých včel, viz. Moderní včelař 7/2021.) 

• Ve včelstvu pozorujeme včely s deformovanými křídly. 

• Jde o prevenci těsně před líhnutím zimní populace včel, to znamená během cca druhé 

poloviny července. 

Izolátory matek 

Izolátory mají podobu kazety obvykle na dva rámky (obr. 1), do kterých se umístí matka 

(obr. 2). Včelaři je někdy zaměňují za klícky na matky, ale v těch matka na rozdíl od izolátorů 

neklade vajíčka. 

https://www.svscr.cz/rezistence-roztoce-varroa-destructor-k-tau-fluvalinatu/
https://colosscz.webnode.cz/l/prevence-ztrat-vcelstev-monitoring-urovne-varroozy/


Izolátory s matkou a dvěma soušemi či souší a mezistěnou se umístí zpátky do plodiště. 

Matka se nemůže pohybovat volně po úlu, takže klade jen na vymezených dvou rámcích. Po 

vylíhnutí plodu mimo izolátor se ve včelstvu nachází zavíčkovaný plod jen v izolátoru. A toho 

můžeme náležitě využít. V praxi existuje několik zootechnických alternativ omezování matek 

v kladení, např. zimní a podzimní izolování, anebo klíckování matek, avšak se soustředíme na 

letní použití izolátorů. 

 

 

Obr. 1: Dvourámkový izolátor na matku. 

 

 

Obr. 2: Vložení matky do dvourámkového izolátoru, včely se k ní dostanou skrz mřížku v 

izolátoru. Matka je v izolátoru uzavřena 3-4 týdny. 



Zavíčkovaný plod jako varroapast 

Při této strategii doslova lovíme roztoče na plod v izolátoru. Zhruba po týdnu od izolace 

matky zkontrolujeme plásty v izolátoru a odhadneme stáří plodu. Jakmile se v izolátoru nachází 

zavíčkovaný plod, lze zavíčkované plásty vytáhnout a vložit do izolátoru novou souš, na které 

může matka pokračovat v kladení. Pravidelným odstraňováním zavíčkovaného plodu z 

izolátoru vylovíme ze včelstva velké množství roztočů. Matku držíme v izolátoru zhruba 3-4 

týdny a průběžně odstraňujeme zavíčkovaný plod. 

Méně pracnou alternativou je matku umístit do dvourámkového izolátoru na dobu 

posledních tří týdnů v červenci. Po této době izolátor odstraníme, matku vypustíme volně do 

včelstva a zaplodované plásty z izolátoru vytavíme ve slunečním tavidle nebo je jiným 

vhodným způsobem zlikvidujeme. Včelstvo ošetříme vhodným léčivým přípravkem, nejlépe 

pokapem kyselinou šťavelovou. Matku obvykle držíme v izolátoru během července, což je před 

tím, než začne klást zimní populaci včel. 

Po uvolnění matky z izolátoru na konci července až na začátku srpna je vhodné včelstvo 

pomalu krmit a tím podporovat matku v kladení. Nově líhnoucí se plod bude bez roztočů. Je 

však víc než pravděpodobné, že si včelstvo během září a října donese roztoče z okolí (tzv. 

reinvaze), takže podzimní či zimní ošetření rozhodně nesmíme vynechat. 

 

Plodové plásty z izolátorů již nezužitkováváme 

Zavíčkovaný plod z izolátorů bývá silně napaden roztoči (obr. 3, 4), proto je vysoce 

kontraproduktivní tyto plodové plásty zužitkovávat například v oddělcích. Plod je kromě 

roztočů napaden sekundárními virózami, které by oddělky oslabily. 

Abych tuto hypotézu ověřil prakticky, vytvořil jsem před pár roky ze zavíčkovaných 

plástů z izolátorů tři silnější oddělky s novými matkami. Cílem bylo zjistit, jak se oddělky 

budou vyvíjet, jak dlouho přežijí a zda postačí včely ošetřit proti varroóze až po vylíhnutí plodu. 

Do každého z experimentálních oddělků jsem vložil dva pásky Gabonu Flum. Plod se sice 

vylíhnul, roztoči byli zahubeni léčivem, ale oddělky se nedočkaly ani konce září. Natolik byly 

včely oslabené roztoči. Tím jsem si potvrdil, že plod z izolátorů je nejlepší zlikvidovat. 

 

 

Obr. 3: Plást se zavíčkovaným plodem vytažený z izolátoru. Zkušeného chovatele zaujme 

výrazná mezerovitost, která je signálem problému. 



 

Obr. 4: Ukázka silného napadení zavíčkovaného plodu při vytažení z izolátoru (varroapast). 

Plod je silně napaden, je potřeba jej zlikvidovat a dále nezužitkovávat v oddělcích. 

 

Vyškrábání zavíčkovaného plodu vidličkou 

Tento úkon vypadá na první pohled jako drastická metoda odstranění plodu, jenže je 

rychlá, efektivní a vyplatí se hlavně v případě, že během varroamonitoringu zjistíme silně 

napadená včelstva (nad 10% napadení dospělých včel), anebo pozorujeme ve včelstvu včely s 

deformovanými křídly. Deformita křídel je příznakem akutní virózy, respektive varroózy a 

blížícího se kolapsu. 

Postup je snadný: odvíčkovací vidličkou vyškrábeme veškerý zavíčkovaný plod ve 

včelstvu (obr. 5). Během dalších asi tří dnů včely plod zkonzumují nebo vynesou a uklidí buňky 

(obr. 6). Během čištění vylezou z buněk dospělé samičky roztočů, nevyvinutí roztoči zahynou 

či je včely usmrtí kusadly během čištění buněk. Po cca 3-4 dnech včelstvo ošetříme vhodným 

léčivým přípravkem, osobně používám pokap kyselinou šťavelovou. Této metodě říkám 

záchranná brzda, za kterou je možné zasáhnout kdykoliv během sezóny. Zatažením za tuto 

záchrannou brzdu zachráníme silněji napadené včelstvo i během srpna. Vyplatí se to, protože 

vložení Gabonu, odpařovačů kyseliny mravenčí, samotný pokap kyselinou šťavelovou či jiné 

"jednoduché" zásahy už k záchraně včelstva nepovedou, jak jsem si několikrát ověřil v praxi. 

 



 

Obr. 5: Vyškrábání zavíčkovaného plodu vidličkou. Kukly je potřeba usmrtit, za několik dní 

včely plodiště vyčistí a matka začne znova klást. 

 

 

Obr. 6: Úklid buněk včelami v následujících dnech po vyškrábání plodu vidličkou. Přenos 

viróz z plodu na dělnice je sice možný, ale nevýznamný pro rozvoj infekce. Právě naopak 

eliminace roztočů z plodu povede i k ozdravení celého včelstva od viróz. 

 



Odebrání plástů se zavíčkovaným plodem 

Pokud někdo nemá k dispozici izolátory matek a současně se mu nechce plod 

vyškrábávat vidličkou, může z ošetřovaných včelstev odebrat celé rámky se zavíčkovaným 

plodem. 

Jenže pak chovatel čelí nerudovské otázce: "Kam s ním?" Plod je nejspíše napaden 

roztoči Varroa destructor, takže pro tvorbu oddělků se nehodí. Kolem plodu jsou věnce medu 

a pylu, které je škoda vytavit ve slunečním tavidle, lze je ale vytočit. Sběrné oddělky se taky 

nevyplatí dělat v červenci s již napadeným plodem, viz výše popsaný experiment s oddělkem z 

rámků z izolátorů. 

 

Přemetení včelstva na mezistěny 

Tento způsob ošetření kombinuje prevenci varroózy s významnou obměnou díla. Včely 

tak zbavíme roztočů a současně starých plástů, které obsahují jak zbytky po vylíhnutém plodu 

včetně choroboplodných zárodků, tak případná rezidua chemických látek z okolního prostředí, 

protože ta se ukládají hlavně ve vosku. 

Včelstva se obvykle přemetají na mezistěny buď brzy na jaře, nebo v létě po posledním 

vytočením medu. Po letním přemetení včel je vhodné je ošetřit například pokapem kyselinou 

šťavelovou nebo postřikem 15% roztoku kyseliny mléčné. Včely na mezistěnách pomalu 

krmíme, čímž podněcujeme matku v kladení a včely ve stavbě díla. Kontraindikací k přemetání 

včel v létě může být v některých oblastech nedostatek pylu, protože přemetením zbavíme včely 

zásob pylu z jara či časného léta. Bez kvalitní pylové výživy se nevyvine ani zdravá zimní 

populace včel. Vyplatí se proto znát své stanoviště a jeho úživnost v druhé polovině léta. 

Síla včelstva 

Mnoho chovatelů se asi zeptá, zda letní odstranění plodu včelstva neoslabí. Samozřejmě 

nejde o přirozenou situaci, protože v přírodě by včelstva plodovala bez významnější přestávky 

po celou sezónu. Jenže v létě musíme účinně zasahovat proti roztoči Varroa destructor a právě 

letní odstranění plodu patří mezi účinné technologické zásahy, které lze kombinovat s aplikací 

léčiv na přírodní bázi. Oslabení roztoči má pro včelstvo fatální následky, plodovou mezeru 

včelstva do zimy doženou s přidanou hodnotou - zdravou zimní populací včel a případně 

obměněným dílem. 

 

Poděkování: Děkujeme respondentům COLOSS: Monitoringu úspěšnosti zimování včelstev za 

účast v projektu. Díky nim získáváme cenná data o českém včelařství, která jsou inspirací pro 

další výzkum, ověřování v praxi i metodické postupy. 

 

Jiří Danihlík 

Moderní včelař 8/2021 

 

 

 



Ze spolkového života 
Spolkový život byl opět silně poznamenán epidemiologickou situací v celém státě. 

Zákazy a omezení pořádání akcí s větším počtem účastníků neumožňovaly pořádání přednášek, 

výstav i schůzí. Krátké období od května do září je pro nás včelaře období včelařením, ale i 

jiných aktivit rodinných a osobních. Přesto se výbor ZO snažil plnit základní funkce a chod 

spolku. Sešel se na čtyřech schůzích, mnoho záležitostí se vyřizovalo elektronicky nebo 

telefonicky. 

Včelařská pouť na Sv. Hostýně se uskutečnila jen v omezeném rozsahu v neděli 23. 

května, proběhla pouze mše sv., avšak za účasti včelařů v krojích i s prapory z blízkého okolí 

jako v minulých letech. Chyběly bohužel přednášky, stánky prodejců včelařských potřeb, velké 

setkání spřízněných včelařských duší. 

Při červnovém řádění tornáda na jižní Moravě byli poškozeni včelaři ze ZO Hodonín. 

Protože s nimi máme dobré styky a víme, co všechno dokázali vybudovat, nabídli jsme jim 

pomoc. Zatím jsme jim pomohli finanční částkou a na jaře 2022 podle jejich požadavků i 

materiálně. 

Na podzim, ještě v době kdy covid-19 tolik „neřádil“, výbor ve spolupráci s Městským 

muzeem v Bystřici p. H. připravoval volné pokračování našich Medových dnů, tentokrát pod 

názvem Vánoční tvoření s vůní medu, na sobotu 27. listopadu. Plakáty již byly vylepeny na 

tradičních místech, když 5 dní před akcí vyšel zákaz městského úřadu pořádat podobné akce. 

Bylo to pro pořadatele velké zklamání.  

 

Včelařský kroužek mládeže 
Epidemiologická situace se bohužel promítla také do činnosti včelařského kroužku, 

v podstatě žádná nebyla. On-line práce děti nebavila, na posílané pracovní listy nereagovaly. 

Pouze sourozenci Prokop a Lucie Dytrychovi pravidelně řešili úkoly z Hrátek pro jednotlivé 

měsíce v časopise Včelařství. Za to se jim od komise mládeže a redakce dostalo ocenění za 

nejlepší luštitele v roce 2021 v podobě včelařských publikací. Lucka, nyní studentka na střední 

škole, i nadále zůstává členem kroužku. 

 Oblastní kolo Zlaté včely bylo uspořádáno on-line, ale nikdo ze stávajících členů 

kroužku se nezaregistroval a tudíž nezúčastnil.  

V září 2021 byl proveden nábor nových členů prostřednictví letáků a vyhlášení 

v místních základních školách. Kladnou odezvu měl nábor pouze na 1. stupni ZŠ TGM, a tak 

se od září schází na této škole 4 kmenoví členové a příležitostně se připojí „zkusmo“ jejich 

kamarádi. Jedná se o žáky ze 3. a 4. třídy, čili naprostí začátečníci, avšak jeden z nich má již 

jakési včelařské zkušenosti a znalosti od dědečka. 

 

Hospodaření ZO ČSV Bystřice pod Hostýnem v roce 2021 
Výdaje celkově 

Výdaje  - popis částka

Členské příspěvky ČSV 2022 49 070

Členské příspěvky ČSV 2021 50 391

Léčiva 38 010 

Finanční dar ČSV ZO Hodonín 5 000

Nákup včelích matek 19 700

Nákup úlové váhy online 7 750

Výplata dotace 1D za rok 2020 69 194

Celkem 201 105  
v tabulce jsou zahrnuty jen podstatné položky 

 



Komentář k výdajům 

Členské příspěvky ČSV byly odvedeny na účet ČSV a zahrnují částku za člena a poplatek 

za včelstva. Na přelomu roků 2020/2021, kdy byla v platnosti  protiepidemická opatření a 

omezený pohyb obyvatel, a také se změnou vyúčtování dotace 1.D, nebyl stanoven závazný 

termín odeslání členských příspěvků. Příslušná částka byla odeslána v únoru 2021. Ale na rok 

2022 musely být členské příspěvky zaslány již do konce roku 2021. 

Platba za léčiva zahrnuje léčiva pro organizaci a léčiva objednaná individuálně pro včelaře, 

kteří si je hradili samostatně. U samostatně  objednaných léčiv včelaři (VarroMed 15 ks a 

Formidol 9 balení) byla celková hodnota 9.959 Kč. 

Finanční dar od naší ZO pro ZO Hodonín jako pomoc na odstranění škod po ničivém 

tornádu byl ve výši 5 000 Kč. 

Nákup včelích matek pro členy (celkem 49 matek) v hodnotě 19 700 Kč. Pořízení matek 

bylo ze 70 % hrazeno z grantu města Bystřice pod Hostýnem. 

Pořízení úlové váhy s online přenosem dat pro kroužek mladých včelařů v Bystřici pod 

Hostýnem bylo také ze 70 % hrazeno z grantu města Bystřice pod Hostýnem. 

Výplata dotace 1D za rok 2020 proběhla jednak v hotovosti 110 členům celkem 59.275 

Kč, jednak na jejich účet 13 členům celkem 9.919 Kč. 

 

Příjmy celkově 

Příjmy - popis částka

ČSV vyúčtování dotace 151 226

Granty Bystřice pod Hostýnem 23 000

Prodej matek členům ZO BpH 9 800

Prodej léčiv členům ZO BpH 9 959

Administrace dotace 1D 2 890

Celkem 196 875  
v tabulce jsou zahrnuty jen podstatné položky  

 

Komentář k příjmům 

Český svaz včelařů zaslal vyúčtování dotace pro 123 členů ve výši 151.226,00 Kč. V 

celkové částce dotace jsou zaúčtovány: dotace 1.D (158 Kč/včelstvo), členský příspěvek ČSV 

(300 kč/člen + 16 Kč/včelstvo), členský příspěvek pro ZO (100 Kč/člen + příspěvek na léčení 

23 Kč/včelstvo). 

Granty města Bystřice pod Hostýnem celkem 23.000 Kč, a to nákup včelích matek a na 

úlovou váhu. 

Prodej včelích matek členům ZO BpH za dotovanou cenu 200 Kč. 

Prodej samostatně objednaných léčiv včelařům ZO BpH ve výši 9.959 Kč. 

   Bohumír Haleš 

Gratulace jubilantům 
Srdečné blahopřání patří těm našim členům, kteří se v roce 2022 dožívají vysokého 

věku: 

96 let – Vít Jiříček z Olomouce, 93 let - František Palla z BpH, 92 let - Jan Charuza z BpH, 87 

let – Milan Vašina ze Zašové, 84 let Miloslav Černotský z Mrlínka, 83 let – Květoslava 

Hrabovská ze Zlína, 80 let – Antonín Hlava z Vítonic, Bohumil Dytrych z Rajnochovic, Jiří 

Rosochatecký z Prahy, 78 let – Miroslav Dubčák z Podhr. Lhoty, 77 let – Emil Kovalik 

z Olomouce, Karel Roubal z Dřevohostic, 76 let – Marta Doleželová z Osíčka, Miroslav Krejča 

z Přerova, Karel Zahradník z BpH, 75 let – Jitka Čubová z BpH, Pavel Kužel z BpH, Vladimír 

Macenauer z BpH, Antonín Novák z Mrlínka, Miloš Smětal z BpH 

 



Vzpomínáme 
 Během roku 2021 navždy opustil naši včelařskou rodinu přítel Pavel Vaclach ve věku 

80 let, v letech 2002 – 2010 byl úsekovým důvěrníkem v Brusném a v letech 2005 – 2010 

členem výboru ZO Bystřice p. H. 

Čest jeho památce! 

 

Plán činnosti ZO ČSV Bystřice p. H. na rok 2022 
Začátek roku 2022 je opět ve znamení koronavirové epidemie, platí řada omezení 

společenského života, ale zdá se, že je v dohledu změna a návrat k běžnému životu. Výbor tedy 

plánuje, zatím bez konkrétního data konání, až na včelařskou pouť, několik tradičních akcí: 

 

- březen nebo duben:  výroční členská schůze 

- 21.-22. května:    19. včelařská pouť na sv. Hostýně 

- červenec:     včelařský zájezd, cíl a program zatím není určen 

- září:     Medový den  

 

O všech akcích bude výbor své členy okamžitě informovat prostřednictví e-mailu. 

 

Co nesmí být narušeno a omezeno, je péče o včely!! 

 
 

 
 

 

 

 

 

 

Ať vám rok 2022 přinese v osobním životě hodně zdraví,  

spokojenosti a radosti, potěšení a užitek z naší společné záliby, 

včelám dobrý zdravotní stav a bohatou snůšku. 
 

              Výbor ZO ČSV Bystřice pod Hostýnem 

 
 


